
Bugetul Municipiului Iaºi -
cel mai mare din istoria sa

(Interviu cu primarul Mihai Chirica)

Reporter: Care este bugetul insti-
tuþiei ºi ce surse de finanþare aveþi?

Mihai Chirica: Bugetul general al
Iaºiului are valoarea de circa 2,8 mi-
liarde lei (aproximativ 572 milioane
euro, faþã de un buget de 528 mi-
lioane euro la începutul anului
2024). Din suma totalã, bugetul lo-
cal reprezintã 2,1 miliarde lei (circa
430 milioane euro), iar bugetul
centralizat al instituþiilor publice ºi
activitãþilor finanþate integral sau
parþial din venituri proprii se ridicã
la suma de 642.615.300 lei (circa
124 milioane euro). Menþionez cã
bugetul local cuprinde o secþiune
de funcþionare de 1,15 miliarde lei,

în timp ce pentru dezvoltare sunt
alocaþi 986.083.180 lei. Aici se ada-
ugã o sumã de 68.632.200 lei, re-
prezentând bugetul creditelor ex-
terne (reprezentând împrumutul
contractat de la BERD pentru con-
struirea noului Depou Dacia ºi mo-
dernizarea Cinematografului Dacia,
care se adaugã, practic, secþiunii de
dezvoltare) ºi bugetul creditelor in-
terne de 105.779.570 lei (fonduri
pentru termoficare ºi pentru un
nou stadion).

Este cel mai mare buget din isto-
ria Iaºiului! De altfel, în ultimii zece
ani, bugetul Municipiului Iaºi a cu-
noscut o creºtere spectaculoasã ºi

constantã, în concordanþã cu toþi
indicatorii relevanþi pentru dezvol-
tarea socio-economicã a oraºului
nostru. Deºi cheltuielile de funcþio-
nare au crescut, secþiunea de dez-
voltare include fonduri de circa 200
de milioane de euro, pentru a susþi-
ne un program important de inves-
tiþii. Fondurile europene rãmân
motorul dezvoltãrii Iaºiului. De ace-
ea, prioritare rãmân finalizarea
câtorva proiecte câºtigate prin in-
termediul Programului Operaþional
Regional 2014-2020, depunerea
unor proiecte noi pe Programul Re-
gional Nord-Est 2021-2027 ºi conti-
nuarea ºi finalizarea proiectelor pe

care le-am câºtigat deja prin Planul
Naþional de Redresare ºi Rezilienþã
ºi care au o valoare de peste 200 de
milioane de euro.

Reporter: Ce proiecte majore de
investiþii aveþi pentru anul în curs?

Mihai Chirica: În privinþa investi-
þiilor din bugetul local, cele în con-
tinuare sunt estimate la
110.948.410 lei, iar cele noi - la
56.233.470 lei. Cu fonduri europe-
ne - domeniu în care Municipiul Iaºi
este campion la nivel naþional - ºi
de la bugetul local vom continua ºi
în acest an investiþii importante,
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precum:
- Continuarea programului de

modernizare a strãzilor ºi trotuare-
lor, în care sunt incluse, în diverse
stadii (contracte de lucrãri în deru-
lare, proiectate, în curs sau propuse
pentru proiectare), în jur de 150 de
strãzi din toate zonele oraºului. La
acestea se adaugã consolidarea Pa-
sajului Socola, finalizarea moderni-
zãrii bulevardului Poitiers, construi-
rea Pasajului Podu Roº ºi pasaje
subterane în intersecþia Cotnari ºi
Palatul Culturii. Practic, în urmãtorii
ani, dupã ce vom termina aceste in-
vestiþii, vom putea spune cã toate
strãzile din oraºul nostru sunt mo-
dernizate;

- Modernizarea transportului pu-
blic, prin achiziþia a 18 tramvaie ºi
25 de autobuze electrice noi ºi prin
construirea unui nou depou "ver-
de" în Dacia;

- Modernizarea în continuare a
Spitalului "Dr. C. Parhon" ºi a Spita-
lului de Recuperare;

- Modernizarea a 22 de corpuri
de clãdire ale unitãþilor ºcolare, ex-
tinderea Liceului Teoretic "Miron
Costin" ºi a Colegiului "Mihai Emi-
nescu", precum ºi finalizarea lucrã-
rilor de consolidare a Colegiului Pe-
dagogic "Vasile Lupu";

- Extinderea ªcolilor Gimnaziale
"Nicolae Iorga" ºi "Veronica Micle";

- Finalizarea dotãrii cu mobilier,
materiale didactice ºi echipamente
digitale a tuturor unitãþilor de învã-
þãmânt preuniversitar;

- Finalizarea lucrãrilor la noile
sãli de sport de la ªcolile Gimnazia-
le "Titu Maiorescu" ºi "Alexandru
Vlahuþã" ºi construirea de noi sãli la
ªcolile Gimnaziale "Otilia Cazimir" ºi
"Gh. I. Brãtianu";

- Construirea de locuinþe moder-
ne pentru tineri (ºapte tronsoane
cu 188 de apartamente) în zona
Grãdinari;

- Finalizarea lucrãrilor de reabili-
tare termicã sau consolidare la blo-
curi de locuinþe (cinci blocuri, douã
clãdiri ºi douã cãmine sociale);

- Finalizarea lucrãrilor de moder-
nizare a Parcului Teatrului Naþional
ºi reabilitarea Pieþei Unirii, a Monu-

mentului Independenþei, a statuii
lui ªtefan cel Mare ºi a altor monu-
mente. De asemenea, continuãm
modernizarea Cinematografului
Dacia ºi începem reconstruirea Ci-
nematografului Tineretului. Foarte
importante sunt finalizarea reabili-
tãrii Filarmonicii ºi construirea unui
nou sediu al Operei;

- Începerea modernizãrii Plajei
Nicolina ºi a Bãilor Purcica ºi con-
struirea unui Aqua Park în zona
Moara de Vânt;

- Continuarea programului de
modernizare a spaþiilor verzi ºi a lo-
curilor de joacã.

Reporter: În ce mod este afectatã

activitatea instituþiei de contextul
politic pe care îl traversãm, dar ºi de
situaþia macroeconomicã dificilã?

Mihai Chirica: Anul trecut a fost
un an complicat, marcat, pe de o
parte, de continuarea rãzboiului
absurd în apropierea graniþelor no-
astre, de inflaþie ºi dificultãþi econo-
mice, la care s-au adãugat tulburã-
rile specifice unui an electoral, dar
ºi, pe de altã parte, de o serie de
reuºite care sunt premise ale men-
þinerii oraºului nostru pe drumul
cel bun pe care se aflã în ultimii ani.
Astfel, în pofida tuturor greutãþilor,
nu puþine, Iaºiul a continuat sã fun-
cþioneze în parametri normali. Din
pãcate, se pare cã acest an 2025 va
fi marcat de exact aceleaºi proble-
me. Am însã convingerea cã Iaºiul,
datoritã ºi parteneriatelor cu alte
instituþii importante, de pe plan lo-
cal, naþional ºi european, va depãºi
toate obstacolele, continuându-ºi
marile proiecte ºi confirmând sta-
tutul de mare oraº european.

Reporter: Ce investiþii de tip
smart implementaþi?

Mihai Chirica: Continuãm proiec-
tele privind iluminatul public inteli-
gent, transportul public modern
(vehicule electrice, aplicaþii de trac-
king), clãdirile eficiente energetic
(ºcoli, spitale), dar ºi de dezvoltare a
platformelor digitale pentru partici-
pare civicã (bugetare participativã,
aplicaþii de sesizãri). De asemenea,
încurajãm implicarea cetãþenilor în
viaþa cetãþii, dar ºi transparenþa
prin digitalizare.

Reporter: Care sunt domeniile
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prioritare de investiþii?
Mihai Chirica: Dupã cum am arã-

tat mai sus, proiectul de buget vine
sã rãspundã exact intereselor ºi ne-
voilor ieºenilor, dar ºi planului ad-
ministraþiei de a face din Iaºi unul
dintre marile oraºe europene. De
altfel, am consultat ieºenii prin che-
stionare ºi, ca de obicei, preocupã-
rile sunt cele specifice unui oraº
mare: modernizarea strãzilor (în
special a celor din cartierele rezi-
denþiale noi), fluidizarea traficului,
locurile de parcare, transportul pu-
blic, spaþiile verzi ºi locurile de joa-
cã. Se mai remarcã un interes consi-
stent pentru sãnãtate ºi educaþie.

Reporter: Care sunt cele mai mari
lucrãri de investiþii pe care le veþi
scoate la licitaþie pânã la finalul
anului?

Mihai Chirica: Împreunã cu par-
tenerii noºtri politici cu care am for-
mat majoritatea în Consiliul Local,
am stabilit o listã de zece proiecte
prioritare, pe care le vom urmãri în
acest mandat, sperând cã primii
paºi îi vom face chiar în acest an
2025:

1. Spitalul Regional de Urgenþã
2. Sala Polivalentã "Regina Maria"
3. Stadionul Municipal "Regele

Ferdinand I"
4. Centura de ocolire pentru trafic

uºor
5. Autostrada "Unirii" A8
6. Pasajul Podu Roº
7. Trenul Metropolitan Iaºi
8. Zona de agrement "Poitiers"
9. Continuarea programului de mo-

dernizare a unitãþilor de învãþãmânt
10. Susþinerea sportului de masã

ºi de performanþã

Reporter: Ce strategie de dezvol-
tare aveþi pe termen scurt, mediu ºi
lung?

Mihai Chirica: Viziunea noastrã ºi
obiectivul nostru fundamental sunt
ca Iaºiul sã îºi consolideze statutul
de metropolã care genereazã dez-
voltare în Zona Metropolitanã, în
Judeþul Iaºi ºi în întreaga Regiune
de Nord-Est. Avem toate atuurile
pentru a atinge acest obiectiv: po-
pulaþie tânãrã, ºcoli ºi licee de top,
universitãþi ºi institute de cercetare,
o forþã de muncã tânãrã ºi bine pre-
gãtitã, unul dintre cele mai active ºi
performante medii de afaceri în no-
ile industrii bazate pe inteligenþã ºi
inovare tehnologicã, dar nu numai.
Vom face tot ce ne stã în putinþã
pentru ca toate aceste atuuri sã fie
completate de o serie de investiþii
pe care municipalitatea, alãturi de

autoritãþile judeþene ºi centrale, le
va continua sau demara, totul pen-
tru a creºte calitatea vieþii, astfel
încât oamenii - ca ºi companiile - sã
fie motivaþi sã rãmânã aici, în oraºul
nostru iubit!

Deºi 2025 se anunþã a fi încã un
an dificil din punct de vedere eco-
nomic, administraþia localã îºi va
duce proiectele importante la bun
sfârºit ºi va începe altele noi, iar Pri-
mãria Municipiului Iaºi va rãmâne
aceeaºi instituþie sobrã preocupatã
doar de problemele oraºului ºi ale
comunitãþii ieºene. Scopul nostru
rãmâne acelaºi: sã facem din Iaºi un
oraº cât mai modern, cât mai curat,
cât mai dezvoltat. Suntem o Capi-
talã Culturalã, suntem o Capitalã
Spiritualã, suntem o Capitalã Istori-
cã ºi devenim, cu fiecare an care
trece, ºi o mare Capitalã Economi-

cã. Pentru Iaºi, viitorul sunã bine!
Reporter: Ce probleme legislati-

ve întâmpinaþi în activitatea dum-
neavoastrã?

Mihai Chirica: Orice oraº, mai
ales cele mari, cele care joacã un rol
important în geo-politica naþionalã
ºi europeanã, sunt foarte atente la
modificãrile legislative din toate
domeniile sensibile: mediu, sãnãta-
te, educaþie, infrastructurã etc. Din
pãcate, marile probleme sunt ocoli-
te an de an. Dau un singur exem-
plu: de ani de zile, atrag atenþia gu-
vernanþilor cã România a devenit
þara maºinilor poluante cu conse-
cinþe dramatice asupra sãnãtãþii
românilor. Avem nevoie de reguli
foarte dure, de amenzi foarte mari,
de soluþii moderne în aceastã zonã
a parcului auto, a traficului etc., al-
tfel viitorul miroase a fum!

Reporter: Cum estimaþi cã va
evolua acest an?

Mihai Chirica:Traversãm ani grei,
dar puterea unei economii ºi valoa-
rea unei clase politice sunt date
tocmai de capacitatea de a trece
cât mai uºor peste crize. Un lucru
este sigur: România are nevoie de
reforme! Pânã la finele acestui an,
vom vedea cât sunt de pregãtiþi
guvernanþii României pentru a
construi un viitor mai bun! Sã þi-
nem minte cã niciun om nu este de
neînlocuit, nici o problemã nu poa-
te rãmâne nerezolvatã pe veºnicie,
nicio schimbare nu face toþi oame-
nii fericiþi.

Reporter: Mulþumesc!
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